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Konsensus 

 

 Dnes často používané slovo k vyjádření správného směřování života 

naší společnosti. Sociologický ústav charakterizuje konsensus jako souhlas 

většiny lidí společnosti v názorech a postojích k společnému životu 

napomáhající k dosažení, ustanovení a udržení řádu. Je založen na 

dobrovolnosti a je výsledkem diskuze, sporů a kompromisů (wikipedia). 

 Ke konsensu je možné dospět pouze v demokratické společnosti. 

Autoritářské a totalitní systémy neumožní ani veřejnou diskuzi, ani 

zveřejnění odlišného názoru od toho oficiálního, natož dohodu odlišných 

postojů.  A to od sousedské, obecní či národní úrovně až po tu 

mezinárodní. Historie našeho státu má mnoho zkušeností, kdy ke 

společenskému konsensu nebylo možné dospět. Byla však i období, kdy k 

důležitým rozhodnutím dospěla společnost poměrně snadno a rychle. Byla 

to bohužel často doba všeobecného strádání, útlaku, ohrožení, války, 

nesvobody… Následující generace pak často nechápavě kroutila hlavou, 

proč se ti naši předkové nedomluvili už v dobách klidných na 

jednoduchých pravidlech společného života?  

 Také dnes si občané kladou stejnou otázku. Proč nejsme schopni za 

poslední desetiletí nalézt pravidla důchodového systému ( všichni vědí, že 

společnost stárne, prodlužuje se věk, počty narozených se snižují, stát žije 

dlouhodobě na dluh…), proč neumíme nastavit pravidla migrace ( v ČR 

žije asi 1 milion cizinců, z toho polovina Ukrajinců; je stát schopen zajistit 

svůj standard bez nich ve stavebnictví, zdravotnictví, zemědělství aj?), proč 

se nejsme schopni domluvit v době celosvětových klimatických změn na 

účinnější ochraně půdy, vod a ovzduší?  

 Rádi přenášíme odpovědnost na ikony politického života, ale 

konsensus začíná v rodině, mezi sousedy v obci či paneláku, ve spolcích 

nebo na pracovištích. Teprve následně vyplynou osobnosti politického 

života řídící společnost se svojí velkou, ale naštěstí jen dočasnou, mocí a 

odpovědností. V době předvolebních agitací se nesetkáváme s plakáty a 

prohlášeními volajícími po dohodě, konsensu. Má-li ale společnost mít 

trvalá pravidla soužití různých názorových skupin, potom by měla 

odmítnout ty, kteří nabízejí rychlá, jednoduchá, silová řešení. Ta totiž 

neexistují nebo přinesou bolavou budoucnost.   

       -jc- 
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Zprávičky ze školy a školičky 
 

Ve škole se stále děje něco nového, proto není divu, že ani začátkem jara 

(pomalu i příchodem léta) tomu není jinak. Děti se nejenom učí stále novým 

vědomostem a dovednostem, ale sbírají i další zkušenosti potřebné pro život. 
 

18. března se žáci z 1. a 2. třídy šli podívat na 

pohádku do MŠ. 

22. března navštívili žáci 3. – 5. třídy Panský 

dům, kde se uskutečnilo zhodnocení projektu 

S knihou k poznání - Jak jsem se přestal bát. 

Děti si prohlédly výtvory ostatních škol a tříd 

a bylo to pro ně, myslím, hodně inspirující. 

Jedním z dárků, které jsme si do školy 

přivezli, byla i kniha Velké dobrodružství 

Pepíka Střechy od Pavla Čecha. Kniha má u 

dětí velké ohlasy       . 

Žáci celé školy se zúčastnili mezinárodní 

soutěže Matematický klokan, kde si 

každoročně mohou vyzkoušet své 

matematické schopnosti a logické uvažování. 

25. března se děti z 1. třídy zapojily do 

projektu Veselé zoubky. Jedná se o 

preventivní program, jehož cílem je naučit děti správně se starat o své zoubky, 

aby byly zdravé a krásné. 

27. března se na naší škole uskutečnila Velikonoční dílna. Se svými proutky 

přijel (jako každoročně) pan Andrle z Němčic a společně s panem Kafkou 

chlapcům trpělivě pomáhali při pletení pomlázek. Dále si děti upekly jidáše, 

vytvořily velikonoční „zápich“ a jiné dekorace, a nakonec se šly projít na jarní 

stezku. 

3. dubna předškoláci navštívili naši školu. Šli se podívat do 1. třídy, seznámili 

se s prostředím celé školy a byly pro ně připravené drobné aktivity. 

5. dubna hasiči z Českých Heřmanic připravili pro žáky naší školy projektový 

den. Část programu probíhala ve škole, kde jsme si zažili i poplach se vší 

parádou, i příjezdem hasičského vozu. Pokračování bylo v hasičské zbrojnici, 

kde pro nás měli hasiči připravené aktivity, při kterých se žáci dozvěděli 

spoustu nových informací. Tímto bychom chtěli hasičskému sboru velmi 

poděkovat!! 

11. dubna proběhl ve škole ZÁPIS DO 1. TŘÍDY. Dostavilo se celkem 11 

předškoláků, přijato k základnímu vzdělávání jich je celkem 9.  

Žáci 1. a 2. třídy se šli 15. dubna podívat do MŠ na pohádku Víly srdíčkové. 
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23. dubna naši školu navštívila paní spisovatelka Jitka Vítová a uspořádala 

besedu pro žáky 1. – 3. třídy. Dozvěděli jsme se, jak kniha vzniká a kdo 

všechno se podílí na její tvorbě. Společné čtení úryvků z vybraných knih děti 

jistě inspirovalo k další četbě. 

25. dubna se žáci 3. – 5. třídy dozvěděli spoustu nových informací o Evropské 

Unii díky projektu EU letem světem.  

26. dubna se vybraní žáci naší školy zúčastnili fotbalového turnaje 

McDonald´s Cup, kde si porovnali své fotbalové dovednosti s jinými týmy. 

Jistě to pro ně byla velká zkušenost a příští rok se turnaje zúčastní znovu       . 

9. května se v kulturním domě České Heřmanice konala tradiční BESÍDKA ke 

Dni matek, kde vystoupili jak žáci naší školy, tak i děti ze školky. Všichni se 

poctivě připravovali, trénovali a cvičili, aby se všechna vystoupení povedla a 

mohli tak předvést, co všechno umí. Velký potlesk byl dětem jistě zaslouženou 

odměnou. Děkujeme. 

16. květen byl pro žáčky 1. třídy velkým dnem. Za prvňáčky přišel král Ota I. a 

pasoval je na čtenáře. Přítomní rodiče jistě ocenili jejich píli a vytrvalost při 

získávání všech nových znalostí během celého školního roku. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

30. května proběhl sportovní den v Dobříkově. Hlavní náplní této akce byl 

turnaj ve florbale a vybíjené. Ostatní děti měly možnost vyzkoušet si různé 

disciplíny, zahrát si stolní tenis či fandit svým kamarádům       . Hned 1. soupeř 

vyřadil náš tým ve vybíjené již v počátku turnaje. Florbalisté se probojovali až 

do finále a získali 2. místo. Laura Nováková, Kája Šimek a Kryštof Dlouhý se 

umístili na 2. místě v kopu na obří fotbalový terč. Všem velká gratulace! 
 

Ani ve družince děti nezahálejí. 

V březnu se školní družinou zavítaly do Vysokého Mýta do městské knihovny, 

kde se děti dozvěděly spoustu zajímavých informací, seznámily se s 

nejoblíbenějšími dětskými knížkami a zakončením byla malá vlastní čtenářská 

chvilka. 
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Další březnovou družinovou akcí byla beseda Od zrníčka po perníček s paní 

Šárkou Michalcovou. Poznávali jsme různé druhy obilovin, umleli si mouku, 

vyráběli ovesné vločky a ochutnali zdravé dobroty. 

Za pěkného počasí jsme se společně vydali na Horky na hřiště, zahráli si 

únikové hry spojené s hledáním pokladu v okolí školy, v maskách si zasoutěžili 

a vyrobili čarodějnici při čarodějnickém odpoledni 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

A ještě jedna akce se nám vydařila, a to Pyžamová party s poznáváním 

pohádek z večerníčkové písničky, plněním listu a nakonec nechyběl ani popcorn 

a polštářová bitva. 

Do konce školního roku nás ještě čeká pár „akcí“. Zmínit můžeme 

sportovní den v Dobříkově, dětský den, atletické závody malotřídních škol nebo 

školu v přírodě. 28. června pak dětem 

rozdáme vytoužené vysvědčení a nám 

nezbývá, než všem popřát krásné prázdniny 

plné spousty nových zážitků…       
 

Ukázka prací žáků naší školy-  

báseň na téma JARO. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                                                                         

 

                    -jm- 

Už vidíme sluníčko, 

kytky rostou maličko. 

Kytičky už zalévám, 

mamince tím pomáhám. 

Roste nám už ovoce, 

je už dobré velice. 

Rostou nám i na poli 

velmi dobré brambory. 

Pes už štěká na návsi, 

kluci pletou pomlázky. 

Ptáci k nám se vracejí, 

lidi sejí osení. 

Autoři: Dan Šrut,  

   Kája Šimek,  

   Rozitka Machová 
 

Vylez, vylez sluníčko, 

ty jseš milé zlatíčko. 

Vstávej, vstávej kytičko, 

probouzej se maličko. 

Vykveť rychle kytičko, 

jinak zajde sluníčko. 

Autoři: Anežka Motyčková,  

       Damian Novák,  

   Kristián Kučera 
 



 7 

 

 

TJ Sokol České Heřmanice 
 

Co nás čeká: 
 

16. 6. 2024 Dětský den  

20. 7. 2024 Kopeme za Klárku – Sigi tým 

srpen – fotbalová diskotéka  

 

Co se událo: 
 

Čarodějnice 

30. 4. 2024 volejbalový a nohejbalový oddíl pořádal na místním hřišti 

tradiční čarodějnice. I přes velký vítr bylo dovoleno hranici s čarodějnicí 

zapálit.  

Na děti, které přišly ustrojené za čaroděje, či čarodějnice, čekala sladká 

odměna. K ohni přišel zahrát na svojí dřevěnou přítelkyni Jarda Marcal, který 

vždy rozproudí zábavu u ohně.  Účast byla velká, což dosvědčuje fakt, že už ve 

20 hod. došly špekáčky ☺. 

 

Naše oddíly:  

 

Fotbal muži 

Jaro 2024 nezačalo pro naše fotbalisty tak, jak si všichni představovali. Za 

prvním utkáním dorazil na naše hřiště velký rival ze Zámrsku, a proto se dalo 

čekat již tradičně vyhrocené derby. Průběh utkání to potvrdil, hodně soubojové 

a na žluté karty bohaté utkání se nám nepodařilo i přes naše dva gólové zápisy 

z penalt dotáhnout do alespoň remízového konce. Bohužel i přes snížení v 69. 

minutě na 2:3 a závěrečný tlak naši fotbalisté prohráli 3:2.  

Hned další utkání na půdě rezervy Ústí nad Orlicí, kde za místní divizní A 

tým hrají naši dva odchovanci, stojí také za zmínku. V zápase s nevídanými 

gólovými hody, kdy náš tým do 58. minuty prohrával 0:5 a schylovalo se 

k velké nadílce, snížil hattrickem na 3:5 Tomáš Pánek. Nicméně ve zbytku 

utkání se po jedné trefě zapsali jak domácí, tak my a konečné skóre 6:4 nás opět 

o něco více přibrzdilo ve spodku tabulky.  

Z následujících pěti utkáních dohráli fotbalisté celkem čtyřikrát remízově 

a zápas v Moravské Třebové prohráli po velmi špatném výkonu dokonce 8:2.  

Vše se začínalo během jara lámat až veledůležitou výhrou a prvními třemi 

body ze středečního vloženého kola v Jablonném nad Orlicí. Po vypjatém a na 

souboje zase bohatém utkání si vezeme domů 3 body za výhru 1:0.  

Důležité bylo samozřejmě potvrdit výsledky i v dalších utkáních, což se 

povedlo s týmy Proseče a Jiskry 2008, které se pohybují kolem našich pozic. 
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V tabulce muži poskočili rázem z předposledního místa do středu na 7. místo, 

nicméně je potřeba stále bojovat, protože na předposlední tým máme náskok 

pouze 4 bodů. 

 

Fotbal děti 

Po zimě jsme se už všichni těšili 

konečně ven. S jarem nepřišly jen 

venkovní tréninky, ale i další kola 

sezóny. Všichni opět každý víkend 

vyráží na své soutěže, kde se jim 

jednou daří víc a podruhé o trochu 

méně. Důležité ale je, že se všichni 

snaží a dávají do toho všechno, i když 

je to někdy dost náročné.  

Místní krásně zrevitalizované hřiště 

navštěvují všechny kategorie opět 2x 

týdně a schází se v hojném počtu.  

Naše fotbalové dívky se 

zúčastňují pravidelných dívčích dnů 

fotbalu pořádaných OFS pokaždé na 

jiném hřišti. Dívky nás pak můžou 

reprezentovat v týmu složeném 

z nejlepších hráček z celého okresu. 

Jako nás naše hráčky Laura Nováková a Klára Adamská reprezentovaly 3. 6. 

2024 na celorepublikovém finále McDonald s cupu v Hradci Králové 

v exhibičním utkání ve výběru nejlepších dívek z Pardubického kraje proti 

dívkám z Hradeckého kraje. Naše hráčka mladší přípravky Laura Nováková 

přispěla prvním gólem v zápasu a celkovým výsledkem 2:1 bylo rozhodnuto, že 

Pardubický kraj se stal v tomto derby vítězem.   

I ostatní naši hráči jsou čas od času nominování do různých tréninkových 

výběrů pořádaných také OFS.  

Celkově bych zhodnotila, že se fotbalu dětí daří víc než dobře, máme 

v základně spoustu šikovných hráčů a hráček, na což můžeme být náležitě hrdí.  

Budeme věřit, že v následující nové sezóně na tom budou minimálně stejně tak 

dobře jako teď. 

Veškeré fotbalové úspěchy zaznamenáváme na našich facebookových 

stránkách FOTBAL DĚTI TJ Sokol České Heřmanice, kde nás můžete sledovat. 

Děkujeme všem za podporu. 

 

Cvičení dětí 

Každé úterý pravidelně cvičíme s našimi malými sportovci. Jak to jen 

bylo možné, vyběhli jsme s dětmi ven. Využíváme krásného prostředí na 
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místním fotbalovém hřišti nebo CVA. Proběhnutí a vyblbnutí na čerstvém 

vzduchu preferujeme. 

Koncem května jsme uspořádali výlet na Horky. Cestou jsme využili 

cvičební prostředky na fit stezce. Celou cestu jsme okořenili připravenými 

hrami. V lesíku pod Horkami děti zapojily svoji fantazii a stavební dovednosti 

ve vytváření domečků pro skřítky. Všem dětem se domečky moc povedly – 

pokud chcete můžete si je v lesíku najít       . Výlet byl zakončen v Hájovně, kde 

děti dostaly ovocné občerstvení a pohrály si na dětském hřišti. Děti si to 

parádně užily. Zábavnost a pestrost stále zůstává naší prioritou. Věříme, že se 

nám Cvíčo podaří udržet i v další sezoně. 

 

Valná hromada 

Dne 31. 5. proběhla na sále v Českých Heřmanicích každoroční valná 

hromada. Již tradičně se členové tělovýchovné jednoty i hosté dozvěděli 

informace o předchozím roce 2023, co se událo v předchozím roce, jaký byl 

výsledek hospodaření nebo jaký plánujeme rozpočet na rok 2024. Přítomní byli 

také seznámeni s tím, co se povedlo, ale i nepovedlo za poslední volební 

období. Poslední volební období nebylo zmíněno náhodou. Kromě obvyklé 

agendy totiž byla letošní valná hromada výjimečná. Proběhla volba nového 

výkonného výboru našeho TJ. Novými členy výkonného výboru od roku 2024 

jsou: 

 

Ačová Zuzana      Jirsáková Gabriela 

Kučerová Michala     Machová Kateřina 

Kotyza Radim      Kučera Roman 

Mach Lukáš      Němec Jan 

Šimek Karel 

 

Přejeme jim do nového funkčního období mnoho energie, dobrých nápadů 

a radost z práce. Nový předseda našeho spolku bude zvolen na prvním zasedání 

nového výkonného výboru.  

Dle dlouhodobého avíza opustil výbor po úctyhodných 20 letech Jirka 

Balcar a po 10 letech Jindřiška Balcarová. Do nominace již také nechtěli 

zasahovat Lucka Pražáková (8 let ve výboru) a Lada Nováková. 

Tímto ale změny v roce 2024 nekončí. 

V současné době také pracujeme na kompletní obnově fotbalového 

výboru a zabezpečení fungování kiosku i v příští sezoně. 

Všem těm, kteří se rozhodli již nepokračovat ve svých aktivitách, bychom 
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rádi poděkovali za jejich práci a energii, kterou investovali do TJ, čímž 

dopomohli k dosažení toho, kde se nyní TJ nachází. Věříme, že s většinou z 

nich budeme spolupracovat i nadále. 

Naším cílem zůstává zabezpečit příští sezonu pro fotbal mužů v 

historicky nejvyšší soutěži, která se v ČH hrála – A třída i s pomocí nového 

trenéra. Dále budeme maximálně podporovat a rozvíjet malé sportovce, ostatní 

sportovní složky, ale také kulturní a společenský život v Českých Heřmanicích 

a okolí. Naší poslední prioritou zůstává udržování a rozvíjení hodnot, na 

kterých byl postaven původní Sokol. 

Děkujeme všem za Vaši předchozí i budoucí podporu. Zůstaňte s námi, 

my s Vámi zůstáváme. 

         - za TJ sokol LN a část výboru - 
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Hasičské zprávy 
 

Okrsková soutěž 
 

V sobotu 25. května proběhla v Tisové okrsková soutěž v požárním 

sportu. Novinkou tohoto ročníku byl společný soutěžní stroj, který dal 

k dispozici domácí sbor. 

Počasí nám letos nepřálo. Po dešťové přeháňce byla zrušena soutěž štafet, tudíž 

se soutěžilo pouze v požárním útoku. 

V kategorii Muži do 35 let jsme obsadili 1. místo. 

V kategorii Ženy do 35 let jsme obsadili 3. místo. 

V kategorii Ženy nad 35 let jsme obsadili 1. místo. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
         -př- 

Mládež 
 

První naší větší akcí po karnevalu byl projektový den pro školu, který se 

konal v pátek 5. 4. ve spolupráci s JSDHO a místní školou. Program začínal v 

7:30 prezentací a výkladem toho, jak se chovat při mimořádných situacích. Děti 

se zde dozvěděly, co obnáší práce hasiče, jaký je rozdíl mezi dobrovolnými a 

profesionálními hasiči nebo to, jak se chovat při situacích jako lesní požár, či 

požár budovy. V neposlední řádě pak to, co dělá hasičská mládež, včetně 
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soutěžních disciplín, účasti v soutěžích Plamen a výchovně vzdělávacích 

akcích, kterých se účastníme.  

Po prezentaci se se svými 

vyučujícími rozešly do tříd, ze 

kterých se ale musely vzápětí 

evakuovat kvůli nahlášenému 

"požáru" na toaletách. Byla 

zavolána JSDHO České 

Heřmanice, která zabezpečila 

celou školu a "požár" zajistila. 

Po návratu do školy ještě jeden 

z hasičů prošel s paní ředitelkou 

školu a upozornil na možná 

zlepšení požární ochrany. 

Následně se děti přesunuly do 

hasičské zbrojnice, kde na ně 

čekal připravený program. Tam 

se rozdělily do tří skupin a 

rotovaly po stanovištích. Na 

prvním stanovišti se dozvěděly, 

co přesně mohly konkrétně oni 

při evakuaci udělat lépe a jak se 

zachovat příště. Druhým 

stanovištěm byla zdravověda. 

Děti si zde zkusily první pomoc na figuríně, nebo si zopakovaly 

základy anatomie člověka. Na třetím stanovišti si prohlédly vybavení hasičárny, 

požární automobily, zkusily si mířit s vodním dělem nebo si vyzkoušely 

historické helmy.  

V těchto preventivních akcích bychom v budoucnu rádi pokračovali, protože jak 

se říká Prevence je matkou hasičů.  

Zúčastnili jsme se také soutěže v PÚ v Bohousové, kde si mnoho dětí po delší 

době opět zkusilo útok. Dále se plánujeme věnovat hlavně výchovně – 

vzdělávací činnosti, protože máme mnoho mladších dětí, pro které je ještě 

požární útok velmi náročný.  

O víkendu od 1. do 2. 6. jsme měli původně jet na soustředění do Potštejna, ale 

kvůli špatnému počasí jsme se místo toho rozhodli udělat herní odpoledne a 

následně přespávání v hasičárně s noční procházkou, ze které si děti odnesly i 

vzácné pavouky pro štěstí. Mladým hasičům se procházka a přespávání líbily a 

rodiče si zase užili turnaj ve střelbě. V budoucnu, jak doufáme, bude takovýchto 

akcí jen přibývat, stejně jako dalších mladých hasičů v našich řadách.  

       -mš- 
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Komunitní škola České Heřmanice 
 

• Na Velký pátek jsme tradičně uspořádali putování za 

pokladem. Každoroční ukončení bývalo na stezce na Borové, ale kvůli 

velkému větru, který panoval, bylo velmi nebezpečné ukončení udělat 

tam. Hrozil pád stromů. Proto jsme ukončení stezky udělali na školní 

zahradě. Hora vydala dětem své poklady. Poseděly u ohně a opekly si 

buřty. 

 

• Komunitní škola pořádá kroužek Keramiky, o který je poslední dobou 

velký zájem. Kroužek navštěvují děti ze školky i ze školy, ženy 

z Heřmanic, Sloupnice a z Horek.  Během týdne tak projde keramickou 

dílnou skoro 60 účastníků.  

 

• Chceme poděkovat mužům, kteří byli ochotní a pomohli nám vynosit 

nábytek do klubovny.  

 

• Zveme vás na akci spojenou se svátkem Dne otců.  Akce se koná v neděli 

23. 6. od 15. hodin. Start bude u Obecního úřadu, trasa plná úkolů povede 

k hájovně na Horka. U hájovny bude možnost opečení buřtů.  

 

• Třetí týden v červenci Komunitní škola pořádá příměstský tábor na téma 

z pohádky do pohádky. Na tábor se mohou přihlásit děti od 4 let do 11 let. 

Čeká je plno zajímavých aktivit, tvoření a hlavně hodně zábavy. 

         -lv- 

 

Informace z hnízda čápů 
 

Tak půl roku uplynulo jako voda, zima se nestačila v celé své kráse ani 

předvést a do čapích hnízd se postupně vrátili jejich obyvatelé. 

Vždyť již počátkem února jsme mohli na přehledové mapě hnízd 

sledovat, jak se vrací.  A tak postupně obsadili 645 hnízd. Na 530 hnízdech je 

zaznamenán hnízdící pár. No, a v době, kdy píšu tyto řádky, jsou pozorována na 

394 hnízdech malá čápata a dokonce na 3 hnízdech dorůstající do 

letuschopného stavu. 

Ne jinak tomu bylo a je na hnízdě u nás. 

Skoro v tradiční době, 23. března krátce po desáté hodině, dorazil „pán 

domu“. O 3 dny později kolem půl druhé odpoledne přilétla „paní domácí“. No, 

a hned začal běžný stereotyp: kontrola hnízda, dostavba, úprava a 
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neodmyslitelné a potřebné páření. Za necelé tři týdny již můžeme s jistotou 

konstatovat, že sedí naplno na vejcích, což při jednoduchých propočtech 

naznačuje, že by se po 10. květnu mohla začít líhnout čápata. 

Dobu sezení na vejcích jim občas bohužel zpestřil další jedinec, který se 

snažil domáhat vlastnických práv na hnízdo. O koho se asi jedná, nemusíme 

dlouho přemýšlet. Ano, nejspíše jde o jedince, jehož partnerka dožívá svůj život 

s postřeleným křídlem v Záchranné stanici v Pasíčkách. 

Měsíc uplynul jako voda a my jsme 11. května zpozorovali, že krmí. 

Takže ve hnízdě je nový život! Pomoci dalekohledu se mi v jednom momentě 

podařilo při krmení zahlédnou hlavičku – tedy potvrzeno. Jenomže následně 

v neděli 13. 5. jsme z neznámých důvodů ani jednou za celý den krmení 

nezaznamenali. Co se děje? Odpověď dostáváme hned v pondělí ráno od 

pracovníků z PV i s fotografií. Ve dvoře pod hnízdem nalezli malé čápě ve stáří 

cca 3 až 4 dny.  

Ještě ten den se nám pomoci dronu daří „inspekce“ v hnízdě. Výsledek - 

ve hnízdě jsou ještě 4 vejce a dokonce 2 mají již narušenou skořápku. Výborně! 

A o tom, že se minimálně jedno vyklubalo na svět, svědčí opětovné krmení 

rodiči. No, a než jsme stačili na pár dní odjet mimo městys, tak na nás a okolní 

svět postupně vykukují 3 hladové krčky, které se při každém příletu jednoho 

z rodičů domáhají nové a nové 

potravy. Po našem návratu jsme 

se nestačili divit, jak povyrostli. 

Jak dopadlo čtvrté vejce, 

nám není dosud známo. Ale 

s největší pravděpodobností 

bylo asi jalové a leží někde pod 

hnízdem. A tak těm třem 

hladovým krkům popřejme 

klidného růstu s dostatkem 

potravy a aby je nepotkala 

nějaká nemoc nebo jim rodiče 

nedonesli něco nevhodného. 

A jak to vypadá na 

hnízdech v okolí? V Tisové 

jsou 2 , v Zálší 3, v Chocni 1, 

v Brandýse 3, v Osíku 4 a na 

hnízdech v Litomyšli není stav 

potvrzený, ale minimálně jedno 

je na komíně u bývalé 

mlékárny, v nemocnici a 

v bývalé cihelně. Bohužel 

v Hilvátech opět letošní bohatou pětičlennou populaci kosí s největší 
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pravděpodobností plicní nemoc aspergilóza Zde již dvě uhynula a další tři 

nejstarší s nemocí bojují a my se obáváme, že i oni ji prohrají. Zřejmě na 

hnízdo není hezký pohled, protože byl 28. 5. přerušen živý kamerový přenos. 

Bohužel i taková je příroda. 

A my pomalu spřádáme plány s ornitologem Fandou Bubnem, kdy a jak 

provedeme opět letos u nás, v Tisové a v Zálší kroužkování.  

Na závěr položím vám čtenářům jednu otázku. Myslíte si, že by stálo za 

to i u nás nainstalovat k hnízdu kameru s živým přenosem, tak jak tomu je 

v čím dál větším počtu po republice? Určitou možností financování by byla 

participace, jakou letošního roku zorganizovalo vedení městysu, do které se 

přihlásily tři programy. Bohužel ale s malým zájmem vás spoluobčanů. 

Rád si Vaše názory poslechnu, či přečtu a na základě Vašeho zájmu bych 

následně začal jednat s příslušnými orgány a organizacemi. 

                              -jr- 

 

 

Informovanost a to ostatní … 
 

V dnešní době existuje mnoho způsobů, jak si předávat různé informace. 

Počínaje denním tiskem přes různé informační letáky, internetové aplikace, 

webové stránky atd. atd. 

Nedávno jsem si položil otázku, zda to ale k něčemu vůbec je, když 

adresát, rozuměj koncový uživatel, to využívá minimálně nebo vůbec. 

Teď si asi celá řada z Vás pokládá otázku, kam tím mířím. Zůstanu u nás 

doma v městysu České Heřmanice. 

O tom, co se děje nebo bude dít v našem městysu a blízkém okolí jsme 

informováni mnoha způsoby, hlášením místního rozhlasu, internetovou aplikaci 

Úřad v mobilu/Městys České Heřmanice, webovými stránkami a facebookem 

městysu, různými letáky a v neposlední řadě čtvrtletníkem Heřmánek. 

Na a za tyto aplikace a tiskoviny městys vynakládá nemalé finanční 

prostředky. A má to celé nějaký smysl? Má, jsem přesvědčen, že pro řadu 

místních občanů a rodáků žijících mimo městys, zajímajících se o dění v tomto 

městysu má. 

Jak si ale mám vysvětlit a nejen já, že někteří spoluobčané různého 

věkového složení kolikrát na položenou otázku, proč jsi nepřišel na tu či onu 

akci, dostanu odpověď: „A ono se něco takového u nás dělo?“ 

Budu teď v pár případech zcela konkrétní. Seskupení zcela neformální 

ČAS 55+, což jsou českoheřmanští aktivní senioři 55 let a výše, skoro se 

železnou pravidelností pořádají poslední úterý v měsíci posezení a besedy 

s různou tématikou. Vždy zvou celou veřejnost, včetně těch později 
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narozených. Opak ale bývá pravdou. Ptám se: Vy mladší, vy se nás starších 

štítíte, nebo se stydíte mezi nás přijít? 

Vás nezajímá historie této obce, co místní obyvatele trápilo, co se kdy 

zajímavého, někdy i bohužel smutného, stalo v této obci v dobách dávných i 

nedávných? Pak tu jsou různé besedy s lidmi, kteří procestovali zajímavá místa 

této planety a bez nároků na jakýkoliv honorář se s námi přijdou podělit o 

zážitky. 

Jsou tu různá školení ohledně zdraví a jeho záchrany, jak se chovat 

v silničním provozu atd. atd. 

Koncem ledna proběhl další Masopust. Všude, na webových stránkách, 

facebooku, cestou hlášení rozhlasu a dokonce letáčku do každé domácnosti 

jsme o jeho připravenosti byli informováni včetně jídelního lístku 

zabijačkových a dalších dobrot, které pro nás připravilo s velkou ochotou 

Řeznictví a uzenářství Morávek. Světe div se! Po akci se dozvídáme od dalších 

spoluobčanů, a zase různého věkového složení, že ale oni o žádném jídelním 

lístku nevěděli, že žádný nedostali!!! Vážení, to jsme už tak prosycení 

„móresy“ severní Ameriky, že autoři těchto informací budou muset uvádět: 

„pokračujte ve čtení další stránky“ a „obraťte na druhou stranu“??? Dost 

nepochopitelné zjištění! Naproti tomu letáky z různých obchodních řetězců 

nabízejících v mnoha případech falešné slevy na to či ono studujete do 

posledního písmenka a číslice. 

Aplikace Hlášení rozhlasu.cz do mobilu: Loňského roku v Heřmánku č. 3 

byla zveřejněná informace, že si máme stáhnout aktualizovanou verzi a nastavit 

si formy a okruhy informací, které si přejeme touto cestou dostávat. A zase, 

počátkem tohoto roku se bavím s některými z vás převážně mladších o 

informovanosti ze strany vedení obce směrem k nám občanům a já se dozvídám 

a teď budu citovat: „Když oni mně nějak na SOJKU přestaly zprávy 

chodit.“ Samozřejmě, vždyť aplikace SOJKA nefunguje již řadu let!!! A byla 

právě nahrazena aplikací Hlášení rozhlasu.cz. 

Webové stránky městysu byly v poslední době vytvořeny nové. To, zda 

jsou lepší nebo horší, nechť si vyhodnotí každý občan městysu laskavě sám. 

Každý máme jiný vkus. Na těchto stránkách je již delší dobu vyvěšená studie 

bytového domu v několika variantách s prosbou starosty, abychom tento projekt 

připomínkovali, dokonce bylo svolané na večer 8. 2. 2024 Připomínkové řízení, 

kde se nás sešlo velmi pomálu. A teď, opět při následných různých diskuzích, 

hlavně vedení městysu - starosta, asistentka starosty, místostarostka a někteří 

z nás občanů najednou zjišťujeme, že celá řada občanů o tom neví! Vy 

„nechodíte“ na webové stránky našeho městysu? To vás nezajímá, co se 

připravuje nebo plánuje pro rozvoj tohoto městysu? Vypadá to, že asi ne. A to 

bych mohl pokračovat s dalšími a dalšími příklady. 
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Nakonec bych si dovolil oslovit místní spolky včetně spolků z místních 

častí našeho městysu. 

Plánujete nějakou sportovní, společenskou akci? Podařilo se vám takovou 

akci úspěšně uspořádat? Tak nezapomínejte na webové stránky městysu a 

nesoustřeďte se jenom na facebook. Máte na nich vytvořený prostor pro váš 

spolek, tak jej využívejte. Já vím, vy mladší ten facebook máte raději.  

Jednou jsem slyšel takové rčení, že webové stránky jsou takovým oknem, 

kterým je vidět, zda je tam život, zda ta firma či spolek fungují, či ne. A pokud 

nebudeme tyto možnosti dostatečně využívat, tak jenom znehodnocujeme 

vynaložené úsilí a práci starosty, zaměstnanců, námi zvolených zastupitelů, 

Kulturní komise a podobně. Vy, mladší a mladí, uvědomte si jednu věc: Dnes 

se tvoří životní podmínky a prostředí hlavně pro vás a vaše děti. Tak je 

pomáhejte také vytvářet společně i vy. 

                     -jr- 

 

Pouť 2024  Skoky, Bečov, Teplá 
 

Už 20 roků se vydávají každoročně 

poutníci od svatého Jakuba v Českých 

Heřmanicích na pouť. První byla po 

stopách našeho patrona sv. Jakuba Staršího 

či Většího do galicijské Compostelly. 

Následovala k Panně Marii Pomocné do 

Zlatých Hor, ke svaté Zdislavě do 

Křižanova a Jablonného v 

Podještědí, pronásledovali jsme svatého 

Pavla do Brna, hledali jsme slavné 

Přemyslovce v Mělníku, Staré Boleslavi, 

Tetíně i Řípu, nasáli jsme slávu i pád 

Slavníkovců na Libici, Vršovců ve 

Vraclavi. Také za hranicemi jsme se 

poklonili blahoslavené Gisele v Pasově, 

obdivovali jsme mariánskou katedrálu v 

Linci nebo gotický skvost Vídně - chrám 

svatého Štěpána. Do slovenského Šaštína 

jsme přes Moravu dojeli na kolách k 

bazilice Sedmibolestné Panny Marie a do 

polských Vambeřic do baziliky Navštívení 

P.M. Nemohli jsme vynechat slavná poutní 

místa Velehrad, Hostýn, Olomouc či 

Kutnou Horu ale naše cesty vedly i do 

méně známých míst jako je obec Jakub, 

Neratov, Budeč aj. Putovali jsme pěšky, na 
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kole, občas vypomohla veřejná doprava, vlak, autobus. Do Říma jsme letěli letadlem. 

Letos byly naplánovány tři cíle v Karlovarském kraji. 23. května 11 poutníků 

(z toho 8 seniorů) využilo České dráhy k cestě do Karlových Varů. Světoznámé lázně 

i přes občasné dešťové přeháňky okouzlily nejen východočeské poutníky. Kolonády, 

horká minerální zřídla, jedinečná architektura, Pupp, Thermál i Becherovka vyplavily 

endorfiny všem putujícím. Večerní bohoslužba u svaté Maří Magdaleny byla 

završením prvního poutního dne. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Následující ráno autobusem do Údrče a odtud pěšky 5 km do zaniklé obce 

Skoky. Původní německé obyvatelstvo bylo po válce odsunuto a příchozí Slováci od 

Humenného tu vydrželi jen do zahájení stavby žlutické vodní nádrže v šedesátých 

letech. Prázdné domy využívalo chvíli vojsko, posléze byly rozbourány. Zůstal jen 

bývalý poutní kostel, který chátral nejen časem, ale i aktivitami armády, zlodějů a 

vandalů. V devadesátých letech nenechavci dokonce podřezali dřevěnou kostru horní 

části věže a shodili ji na zem. S ní spadl z věže i jeden ze zlodějů a k úžasu všech 

zůstal živ, jen s drobnými oděrkami. Na poutních místech se stávají nevysvětlitelné 

příhody a příběhy. Zajímavá historie poutního místa začíná počátkem 18. století 

výzvou žlutického faráře sedlákům ve Skokách k postavení kapličky v obci. Pro tuto 

byla objednána kopie známého Cranachova obrazu - Pasovské Madony. Následné 

nevysvětlitelné (zázračné) události vedly k rozšíření místního mariánského kultu, 

soukromým a dále společným poutím věřících. Ročně přicházely tisíce poutníků a ve 

čtyřicátých letech 18. století byly položeny základy kostela s přemístěním 

mariánského obrazu. Poutě pokračovaly až do poválečného vysídlení německého 

obyvatelstva. V roce 2006 skupina nadšenců založila sdružení Pod střechou, který 

zahájil s podporou kraje, státu, diecéze a drobných dárců záchranné práce na 
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devastované stavbě. Obdivuhodná vytrvalost přináší každoročně viditelné plody v 

podobě zachráněného kostela, stoupajícího počtu návštěv i neviditelné duchovní 

energie.  

Podvečerní cesta vlakem do Bečova umocnila krásou přírody celodenní 

pohodu. Romantické ubytování v Hradní baště vystřídalo deštivé, chladné ráno. Na 

zámek Bečov to bylo jen pár kroků a do výstavních prostor s Relikviářem svatého 

Maura jsme vstupovali jako první návštěvníci. Dramatická historie 

druhého nejdražšího díla (po korunovačních klenotech) v republice všechny 

uchvátila, stejně jako sdílené vyjádření potomka posledního majitele Bečova i 

relikviáře Beaufort Spontin. Cesta relikvií z Remeše přes benediktinský klášter ve 

Florennes k lotrinskému rodu minulých majitelů byla plná nečekaných událostí. Od 

zrušení kláštera po francouzské revoluci, přes podmínku, že neopustí valonské město 

až po uložení pod podlahou bečovského zámku a pátrání ministerstva vnitra 

Československa. K novým 

informacím pro poutníky patřila i ta, 

že ve schránce jsou uloženy ještě 

relikvie svatých Jana Křtitele, 

Timoteje a Apolináře. Odpoledne už 

patřilo prohlídce premonstrátského 

kláštera v Teplé se vzácnou 

knihovnou, románsko-gotickou 

basilikou a originálem obrazu Panny 

Marie ze Skoků.  

Poslední den pouti byl 

odpočinkový v Mariánských 

Lázních. Uspořádání města se 

zpívající fontánou, novobarokní 

kolonádou, parkem Boheminium s 

množstvím známých 

miniaturizovaných staveb a 

příjemným prostředím vybízelo k relaxaci, čehož všichni poutníci rádi využili.  

Celé poutní putování je možné shlédnout ve fotogalerii: 

  https://www.rajce.idnes.cz/farnost-hermanice/album/pout-2024-skoky-becov-tepla 

 

Poděkování 

Rádi bychom z celého srdce poděkovali za rychlou a obětavou pomoc při hašení 

našeho rodinného domu. Vaše podpora a okamžitá reakce nám pomohly předejít ještě 

větším škodám. Vaše odvaha a spolupráce v této těžké situaci jsou pro nás nesmírně 

cenné. Jsme vděčni, že máme tak skvělé sousedy, na které se můžeme spolehnout. 

Ještě jednou děkujeme za vše, co jste pro nás udělali.  

Petr a Lenka Grünwaldovi 

https://www.rajce.idnes.cz/farnost-hermanice/album/pout-2024-skoky-becov-tepla
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Ohlédnutí kulturní komise 
 

Divadelní představení 

V sobotu 16. 3. jsme již podruhé v Českých Heřmanicích přivítali 

Divadelní spolek Jožina Janouška z Litomyšle. Tentokrát jsme se přenesli do 

nitra černého kontinentu, ale nejdříve jsme byli svědky příprav na cestu, 

představení posádky, pak už nástup do letadla a jak říká jedna postava: „Proč 

sedět doma, když můžeme do luftu.“ Přímý vítr je pak zanesl do Afriky 

k lidožroutům, kde s nimi prožívají mnohá setkání a dobrodružství. 

Celé představení je neseno v duchu cimrmanovského humoru, dle 

originálu Afrika z pera pana Smoljaka a pana Svěráka. 

Po přestávce jsme si mohli zazpívat a po ukončení divadla následovala 

taneční zábava.        

 

Ukliďme Česko 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

V sobotu 6. 4. 2024 jsme se již tradičně připojili k celonárodní akci 

Ukliďme Česko – Ukliďme České Heřmanice. Sestava sběratelů odpadků je 

skoro tradičně stejná, včetně dětí. 

Tentokrát, alespoň v Českých 

Heřmanicích, bylo milým překvapením 

to, že jsme posbírali relativně málo 

odpadu. Napadalo nás, že už z auta lidé 

nevyhazují tolik odpadu, a tedy příkopy 

jsou čistší, ale asi je to tak, že SUS 

příkopy na jaře vyčistila, což jsme 

dopředu nevěděli. Stalo se letos poprvé. 

Společně jsme pak u ohýnku 
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zhodnotili akci, popovídali si a opekly špekáčky. 

Mnohem náročnější byla situace v Chotěšinách, kde jsme se podivovali 

nad množstvím přivezeného odpadu do křoviska na konci místní části. A znovu 

člověka napadá – proč? Každý platí za popelnice, skoro ve všech obcích jsou 

sběrné kontejnery, sběrné dvory apod. 

Děkuji všem, kteří uklízeli, a opět děkuji i všem, kteří si své odpadky 

odnesou či odvezou do svých popelnic. Díky      

 

Č A S  55+ 

Každé poslední úterý 

v měsíci pokračovala 

setkání ČAS 55+. V březnu 

jsme se i s Komunitní 

školou seznamovali se 

zdravým vařením 

z obilovin, luštěnin – něco 

i ochutnali. Pro mnohé 

z nás jistě inspirativní, ale 

někteří s úsměvem dávali 

najevo, že klasika je 

klasika a toto ne : -). 

V dubnu jsme opět 

četli z obecní kroniky, a 

protože se blížilo výročí osvobození, tak jsme přeskočili do roku 1945.  

Kronikář zde popisoval vážnou a těžkou situaci, kdy v obci bylo ubytováno 

mnoho lidí, které bylo třeba občerstvit, obden procházelo přes České 

Heřmanice i 3 000 lidí a někteří zde i zemřeli a jsou pochováni na místním 

hřbitově, ve vojenském hrobě. 

Poslední úterý v květnu 

naopak bylo tematicky 

soudobé – Bezpečný internet, 

Por. Lenka Vilímková nás 

seznámila s nejčastějšími 

podvody v kybernetickém 

prostoru – podvodné e-maily, 

inzertní podvody, investiční 

podvody, falešný bankéř. 

Uváděla příklady 

z praxe i to, jak někdy naivně 

uvěříme podvodníkům, ať 

slibovanému velkému 

zhodnocení peněz, smyšleným příběhům pro vylákání financí.  
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Na závěr upozornila, že nejdůležitější je prevence, být obezřetný, 

nesdělovat PIN, neposílat údaje platební karty. Možná je dobré si zkusit i 

Kybertest  – #nePINdej 

Přeji mnoho dobrých zkušeností s bezpečným internetem.  

 

 Co nás čeká  

 

27. července se uskuteční již 8. ročník pouťového jarmarku kolem kostela 

sv. Jakuba v Českých Heřmanicích. 

Tradičně nás čekají stánky s různými dobrotami, kořením, košíky, sýry. 

Občerstvení zajišťuje SDH České Heřmanice, přijede Káva Krám, Pekařství 

Lifkovi, bude otevřena kavárna U Jakuba. 

Letos by neměl chybět řezbář, kovář a pro děti kolotoč, střelnice, cukrová 

vata, kolo štěstí. 

Hudební doprovod by mělo zajistit Trio harmonikářů. 

Přejeme si hezké počasí a těšíme se na setkání s vámi. 
 

Na sobotu 14. 9. 2024 chystáme spolu se Sokolem i SDH výlet do 

Českých Petrovic. Bližší informace i s mapičkami různých turistických tras 

budou připravené. 
 

V neděli 22. 9. 2024 přivítáme divadelníky z Vysoké Mýta s pohádkou 

Lotrando a Zubejda (viz letáček) a pak bude následovat čaj o páté s malým 

občerstvením.  

     -mn- 
 

Městys České Heřmanice Vás zve 

na pohádku Zdeňka Svěráka a Jaroslava Uhlíře: 

LOTRANDO A ZUBEJDA 
KULTURNÍ DŮM ČESKÉ HEŘMANICE 

v neděli 22.9.2024 od 15 hod. 
Tato laskavá pohádka s krásnými písničkami je vhodná pro děti, rodiče, 

babičky i ostatní dospělé diváky a je jednou z nejkrásnějších pohádek, které u 

nás za posledních 30 let vznikly. Na motivy dvou pohádek z Čapkova Devatera 

(Druhá loupežnická a Velká pohádka doktorská) ji pro film napsal Zdeněk 

Svěrák v roce 1996. Vznikla nová veselá pohádka plná životních mouder a 

laskavého humoru, tak jak to jenom pan Svěrák umí. Velký podíl na hře mají i 

skvělá hudební čísla se všemi, dnes již zlidovělými, písněmi od obou autorů. Dá 

se říci, že je to v poslední době nejpovedenější pohádka, která se dodnes 
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V dubnu zemřela paní Milena Dočkalová z Netřeb a Josef Šváb z Českých 

Heřmanic. 

 

 
 

s mimořádným úspěchem stále hraje a našla si i v divadelní úpravě mnoho 

nadšených diváků. V provedení Divadelního spolku Šembera se na této 

inscenaci podílí přes 26 osob. Je kostýmově velice výpravná, náročná na 

rekvizity a dekorace. 

Pojďte s námi prožít tento oblíbený pohádkový příběh. Nechte se přenést 

do atraktivního prostředí Dálného východu, zahrajte si na loupežníky, 

zazpívejte si (třeba i jen tak potichu) písničky Jaroslava Uhlíře, ale hlavně si 

užijte vtipný děj, skvělou pohádkovou pohodu, krásné kostýmy a jevištní 

efekty. 

Vstupenky bude možné zakoupit na Úřadu městyse České Heřmanice. 

PŘEDPRODEJ: děti do 15 let včetně 60 Kč, ostatní 100 Kč.  

NA MÍSTĚ: děti do 15 let včetně 80 Kč, ostatní 120 Kč. 
 

 

Sbor pro občanské záležitosti informuje 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 -ak- 

V březnu oslavili své životní jubileum 75 let pan František Brokeš 

z Borové a 80 let pan Bohuslav Kašpar z Chotěšin.  

V dubnu oslavili své životní jubileum 75 let pan Miroslav Slavík 

z Českých Heřmanic, 80 let paní Hana Jeřábková z Českých Heřmanic. 

V květnu oslavili své životní jubileum 70 let paní Milena Pospíšilová 

z Netřeb a 75 let pan Vladimír Jůva z Borové. 

 

Jménem redakce jubilantům gratulujeme a přejeme hodně zdraví do 

dalších let. 
 

V dubnu se Janu Pavlišovi a Kristýně Hanusové narodila dcera Marie. 
 

Rodičům gratulujeme a Marii přejeme v životě hodně štěstí a zdraví. 
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Informace z úřadu městyse 
 

Místní poplatky 2024 

• za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, 

využívání a odstraňování komunálních odpadů zůstává poplatek ve výši 650 

Kč/osobu. Poplatek je možno zaplatit v hotovosti na úřadu městyse nebo 

převodem na účet 13029611/0100. Variabilní symbol je číslo popisné, za které 

je poplatek hrazen. Specifický symbol je 1340. 

• za psa na rok 2024. Za jednoho psa činí poplatek 100 Kč, za druhého a dalšího 

psa 150 Kč. Poplatek je možno zaplatit v hotovosti na úřadu městyse nebo 

převodem na účet 13029611/0100. Variabilní symbol je číslo popisné 

poplatníka. Specifický symbol je 1341. 

Oba poplatky jsou v tuto dobu splatné pouze jednorázově nejpozději do 30. 6. 

2024. Osvobození od poplatku (viz. Obecně závazné vyhlášky městyse České 

Heřmanice) 

 

Já a můj městyse 
Hlasování probíhalo na Úřadu městyse do pátku 17. 5. 2024. V 

hlasovacím boxu bylo celkem 56 hlasovacích lístků s 56 platnými hlasy, 

kterými jste rozhodli o vítězi 1. ročníku participativního rozpočtu městyse 

České Heřmanice takto: 

1. místo získal projekt č. 2 – MINIGOLF s 27 hlasy 

2. místo získal projekt č. 3 – BOROVSKÁ ZAHRÁDKA s 22 hlasy 

3. místo získal projekt č. 1 – PING PONG a LAVIČKY se 7 hlasy. 

Autorovi vítězného projektu gratulujeme a budeme se těšit na minigolfu 

v Chotěšinách.  

 

Změna č. 6 Územního plánu městyse České Heřmanice 
Úřad městyse Vás informuje, že plánuje zahájit změnu Územního plánu 

městyse České Heřmanice. V rámci této změny je možné projednat i Vaše 

požadavky či potřeby. Vaše návrhy zašlete na email urad@ceskehermanice.cz 

nebo přineste osobně na úřad městyse do 31. 8. 2024.   

 

Naučná stezka na Borové 
Rádi bychom Vás informovali o blížícím se termínu znovu zpřístupnění 

Naučné stezky na Borové. Během začátku června by měli být odstraněny 

poslední stromy, které hrozily pádem, ale nebylo je možné pokácet standardním 

způsobem.  Poté budou odstraněny bezpečnostní pásky a bude možné opět 

stezku využívat. 
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Informace starosty 
V posledním Heřmánku jsme Vás 

seznámili s akcemi, které byly zařazeny 

do letošního rozpočtu, a jsem moc rád, 

že můžeme již začít pomalu odškrtávat, 

sice ne akce zas tak velkého charakteru, 

ale akce hotové. Začal bych našimi 

nejmenšími, pro které byly instalovány 

nové herní prvky na hřišti v Netřebech, 

kde původní prvky musely být téměř všechny z bezpečnostních důvodů 

odstraněny. Nové prvky byly pořízeny za přispění Ministerstva zemědělství 

prostřednictvím Státního zemědělského 

intervenčního fondu z Programu 

rozvoje venkova. Z Netřeb se přesunu 

do Chotěšin, kde se podařilo vyčistit 

příkop od č.p. 23 ke křižovatce na 

Voděrady a velké díky patří i našim 

hasičům, kteří propláchli propustky u 

tohoto příkopu. O necelý km vedle 

v Chotěšinkách proběhla rekonstrukce MK 23c, kterou realizovala spol. Smart 

Roads s.r.o., Vysoké Mýto. U komunikací můžeme ještě zůstat, protože tak jako 

tomu bylo poslední 2 roky i letos jsme opravili drobné výtluky a nedokonalosti 

na našich místních komunikacích v Českých 

Heřmanicích. Za další úspěšnou věc bych 

považoval přemístění vedení el. proudu 

z vjezdového portálu u Obecního domu na 

samostatný sloup, díky čemuž bude možné tento 

nestabilní portál odstranit a zahájit opravu a 

výstavbu komunikace k Obecnímu domu a ostatní 

úpravy prostor před OD. 

                                                                                                          -ms a pl- 
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Telegrafické zprávičky z jednání zastupitelstva 
 

Dne 21. 3. 2024: 
 

ZM schválilo: 

• hospodářský výsledek z hlavní činnosti městyse – zisk ve výši 2.398.215,03 

Kč, z hospodářské činnosti městyse ztrátu ve výši 41.105,26 Kč. Dále 

schválilo závěrečný účet Městyse za rok 2023 bez výhrad. Součástí 

závěrečného účtu je zpráva o výsledku přezkoumání hospodaření městyse za 

rok 2023 se závěrem, že při přezkumu nebyly zjištěny chyby a nedostatky. 

• účetní závěrku městyse za rok 2023. 

• účetní závěrku příspěvkové organizace Základní škola České Heřmanice za 

rok 2023 a dále schválilo převedení hospodářského výsledku této PO za rok 

2023 ve výši 4.011,83 Kč do rezervního fondu. 

• účetní závěrku příspěvkové organizace Mateřská škola České Heřmanice za 

rok 2023 a dále schválilo převedení hospodářského výsledku této PO za rok 

2023 ve výši 1.648,77 Kč do rezervního fondu. 

• dodatek č. 4 k nájemní smlouvě uzavřené dne 22.4.2020 mezi městysem a 

M. Vaňkovou, kterým se prodlužuje doba nájmu na části p. p. č. 111/1, 9/8, 

9/4 a 346/2 v k.ú. České Heřmanice do 30.4.2025. 

• nabídku společnosti Opravex s.r.o., Palackého Třída 45/6, Nymburk na 

opravu výtluků na místních komunikacích tryskovou metodou v ceně 

36.300 Kč. 

• finanční dar pro Sbor dobrovolných hasičů Svatý Jiří, Svatý Jiří 25 na 

dětskou soutěž mladých hasičů, která se koná dne 10. - 11. 5. 2024 k 

příležitosti svátku sv. Floriana - patrona hasičů ve výši 1.000 Kč. 

• nabídku L. Kotačky, Praha – Strašnice na opravu podlahy v prostorách 

keramické dílny v KD o rozměrech 27,5 m2 ve variantě Epoxidová stěrka, 

silnovrstvý epoxidový nátěr v ceně 32.443,13 Kč vč. DPH. 

• výši finančního daru pro spol. Zdravotní klaun, o.p.s., Paříkova 355/7, 190 

00 Praha ve výši 2.000 Kč a pověřuje starostu podpisem darovací smlouvy. 

• seznam priorit pro realizaci společných zařízení v rámci komplexních 

pozemkových úprav v k.ú. České Heřmanice (dále jen KoPÚ), které byly 

dohodnuty pro zadání vypracování projektové dokumentace na schůzce s 

vedoucí Státního pozemkového úřadu, pobočky Ústí nad Orlicí dne 

19.1.2024. ZM dále souhlasilo se záměnou priority u cest VC8-R a VC9 

oproti cestě VC18-R. ZM vzalo na vědomí, že po realizaci společných 

zařízení tato budou převedena do vlastnictví městyse (vyjma VHO1 - 

převezme do majetku Povodí Labe a.s.). 
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• nabídku ELEKTRO FRANC s.r.o., T. G. Masaryka 122, Ústí nad Orlicí na 

pořízení kombinovaného sporáku Electrolux LKK660200W, šíře 60 cm v 

ceně 11 990 Kč s DPH včetně PHE do budovy hasičské zbrojnice v Netřeby. 

• pracovní smlouvu mezi městysem a L. Vackovou do 30.4.2025. 

• žádost L. Vackové, o pronájem obecního bytu.  
 

ZM souhlasilo: 

• s rozšířením žádosti v rámci výzvy Pardubického kraje do projektu „Rozvoj 

Digitální technické mapy (DTM2)“ o zaměření místních komunikací III a 

IV třídy a vybraných účelových komunikací v celkové délce orientačně 6,5 

km.   

• s umístěním mobilního včelínu pana J. Lásko na p.p.č. 2171 v k.ú. 

Chotěšiny. 
 

ZM jednalo: 

• o žádostech o prodloužení nájmů části pozemku p.p.č. 264/9, dvou části 

p.p.č. 346/17 vše v k.ú. České Heřmanice. A dále o žádosti o pronájem části 

p.p.č. 263/2 a 263/3 v k.ú. České Heřmanice. ZM pověřilo starostu vyvěsit 

záměr na pronájem pozemků. 

• o žádosti spolku Linka bezpečí, z.s., Praha o finanční podporu krizové 

telefonické pomoci dětem a mladým lidem ve výši 6.000 Kč. Starosta 

informoval ZM, že městys již podporuje Linku důvěry v Ústí nad Orlicí 

provozovanou Občanským sdružením KONTAKT, Ústí nad Orlicí. ZM se 

shodlo z tohoto důvodu žádosti nevyhovět. 

• o nabídce od J. Vondráčka spol. Remepra na zhotovení základů pro 

dvougaráž na p.p.č 346/17 v k.ú. České Heřmanice ve výši 111.860 Kč. 

Zhotovitel není plátce a cena nezahrnuje odvoz vytěžené zeminy. ZM 

jednalo o návrhu starosty rozpočtu zhotovení základů svépomocí. ZM se 

shodlo vybudovat základy svépomocí a pověřuje starostu zajistit brigádníka. 

• o nabídce Mikroregionu Vysokomýtsko na zapojení do dotační výzvy 

Ministerstva pro životní prostředí na pořízení vratných kelímků na nápoje, 

kompostérů a sběrných nádob na třízený odpad. Dotace se poskytuje do 

výše 85% z uznatelných nákladů. ZM se shodlo na jednotném kelímku pro 

všechny organizace. 1000 x 0,5 a 500-1000 x 0,3. 

• o třech nabídkách na odbahnění Sloupnického potoku v délce cca 50 m od 

stavidla Šupky po směru toku včetně uložení vytěžené zeminy na skládku. 

ZM se většinově shodlo nabídky nevyužít. 

• o nabídce fotografa J. Horáka na zhotovení stolního 14-denního kalendáře 

Českých Heřmanic v počtu 100 ks za 19.239 Kč vč. DPH (grafický návrh, 

výběr 26 foto staré i nové). Zhotovení nových 20 fotografií Heřmanic a 

místních částí v ceně 14.520 Kč s DPH (obecní dům včetně interiérů, nové 

dětské hřiště v Netřeby, domeček v Chotěšinách, letecké snímky centrum 
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Heřmanic). ZM se shodlo nechat vyrobit kalendář na rok 2026 k výročí 800 

let. ZM pověřilo starostu aktualizací nabídky na výrobu kalendáře pro rok 

2026 v počtu min 200 ks. 
 

ZM vzalo na vědomí:  

• Informace starosty o: 

- žádosti L. Pilaře o informaci ohledně chodníku k č.p. 145. Starosta 

informoval ZM, že projekt na realizaci chodníků byl zadán dříve, než byla 

zahájena výstavba č.p. 145 a z tohoto důvodu zde chodník nebyl navržen. 

ZM pověřilo starostu oslovit projekční kancelář Ing. Ivana Šíra na 

vypracování PD výše zmíněné části chodníku.  

- podmínkách realizace výstavby cest na katolickém hřbitově. ZM pověřilo 

starostu podat žádost o stavební povolení. 

- návrhu S. Jeřábka na osazení výpustě požární nádrže – Šupky betonovými 

panely, které by tak zúžili výpustní prostor a zvýšili průtok vody a zamezily 

tak částečně velkému usazování bahna pod výpustí. ZM se shodlo o návrhu 

opětovně jednat až po vyčištění Sloupnického potoku. 

- upozornění J. Rensy na potřebu zabezpečit komín na budově pohostinství 

proti hnízdění čápů.  

- že v letošním roce nebude možné získat pro městys zaměstnance na VPP. 

- převzetí dokončené Studie bytového domu od spol. Profesionálové a.s. ZM 

jednalo o možnosti nechat vypracovat ještě jednu studii.  
 

Diskuze 

- M. Novotná – se dotázala na průběh renovace starých kovových dveří 

z budovy bývalé fary. Starosta odpověděl, že realizace je plánována na jaro. 

Navrhla vytvořit pracovní skupiny pro organizaci oslav k výročí 800 let od 

1. zmínky o Českých Heřmanicích a požádala přítomné zástupce spolků o 

delegování osob do této skupiny. 

- P. Eliáš – Dotázal se, zda se účastníme semináře zaměřeného pro potenciální 

účastníky Vesnice roku. ZM se shodlo, že účast v soutěži v nejbližších 

letech neplánuje. Nakonec poděkoval Borovákům za uspořádání akce 

Vynášení Morany. 

- O. Páleník za Borováky – připomněl opravu komínu a posílení sítě el. 

energie v č.p. 7 v Borové a pořízení odpadkového koše do autobusové 

čekárny v Borové; dotázal se na možností využití alokovaných peněz 

v rozpočtu pro opravy na budově č.p.7. – starosta odpověděl že tato částka 

by měla být investována dle stanovených priorit (1. stodola); zmínil potřebu 

ozdraveného prořezu lípy na p.p.č. 1288/5; navrhl rozšíření Naučné stezky o 

lanový park; vznesl dotaz proč se zastavila myšlenka výstavby bytů nad 

pohostinstvím, na důvod odstranění hrobů a zbourání portálu u OD. Starosta 

odpověděl: že nad budovou pohostinství nikdy byty plánovány nebyly, 

pouze ubytování pro turisty. V současné době je plánována na této budově 
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výstavba FTVE. Hroby, které byly odstraněny již nemají majitele. Portál u 

OD je nestabilní a po dohodě s farností bude z důvodu bezpečnosti 

odstraněn.; Dále požádal ZM o zvážení možnosti do dalšího rozpočtu o 

alokaci určité finanční částky, se kterou by si místní části sami hospodařili. 

Sdělil také nesouhlas s výstavbu bytového domu v navržené podobě a 

charakteru domu – požadují výstavbu dle původního záměru městyse a to 

KODUS. Na závěr požádal o omezení pohybu vysoko tonážních vozidel na 

komunikaci mezi Sloupnicí a Chotěšinami. Bude prodiskutováno s policií. 
 

Dne 2.5.2024: 
 

ZM schválilo: 

• Rozpočtové opatření č. 2/2024 v předložené podobě. 

• nabídku projektové kanceláře T+T projekt, Miličova 314, Vysoké Mýto na 

zaměření budovy ZŠ a MŠ v ceně 30.250 Kč s DPH. 

• smlouvu mezi městysem a Pardubickým krajem, Pardubice o poskytnutí 

dotace z Programu „Podpora přípravy a budování cyklostezek a cyklotras v 

Pardubickém kraji“ jejímž předmětem je účelové poskytnutí investiční 

dotace z rozpočtových prostředků Pardubického kraje na „PD na akci 

Cyklostezka České Heřmanice – Chotěšiny“ ve výši 347.391 Kč.  

• smlouvu mezi městysem a Pardubickým krajem, Pardubice o poskytnutí 

dotace v rámci Programu obnovy venkova Pardubického kraje 

č. OŽPZ/24/21525 jejímž předmětem je účelové poskytnutí neinvestiční 

dotace ve výši 135.000 Kč z rozpočtových prostředků Pardubického kraje 

na akci „Oprava místní komunikace 6c k Obecnímu domu“. 

• dodatek č. 2 k nájemní smlouvě ze dne 26. 5. 2014 uzavřené s P. Táflovou, 

kterým se prodlužuje doba nájmu části pozemku městyse KN č. 346/17 v 

k.ú. České Heřmanice o rozloze 60 m2 do 30. 6. 2029 a mění se cena nájmu 

na 60 Kč/rok. 

• dodatek č. 1 k nájemní smlouvě ze dne 4.6.2019 uzavřené s Bc. I. 

Kučerovou, kterým se prodlužuje doba nájmu části pozemku městyse KN č. 

346/17 v k.ú. České Heřmanice o rozloze 90 m2 do 31. 5. 2029 a mění se 

cena nájmu na 90 Kč/rok. 

• dodatek č. 1 k nájemní smlouvě ze dne 30.4.2019 uzavřené s P. Hanusem, 

kterým se prodlužuje doba nájmu části pozemku městyse KN 264/9 o 

výměře 400 m2, v k. ú. České Heřmanice do 30. 4. 2029 a mění se cena 

nájmu na 400 Kč/rok. 

• nájemní smlouvu mezi městysem a D. Černohorským, jejímž předmětem je 

nájem částí pozemku městyse KN 263/2 a 263/3 o celkové výměře 86 m2, v 

k. ú. České Heřmanice do 30. 4. 2029 za nájemné ve výši 86 Kč/rok. 

 

 



 34 

 

 

Souhlasilo: 

• s prodejem pozemků městyse p.p.č. 346/32, 1215/10, 4026/4, 4027/5 o 

rozloze celkem 822 m2 v k.ú. České Heřmanice A. Tylichové, za cenu 

1.100.100 Kč. Dále ZM schválilo návrh kupní smlouvy na prodej těchto 

pozemku a pověřilo starostu podpisem této smlouvy.  

• s prodejem pozemku městyse p.p.č. 2016 o rozloze 1713 m2 v k.ú. 

Chotěšiny D. Majerovi za cenu 1.333.000 Kč. Dále ZM schválilo návrh 

kupní smlouvy na prodej těchto pozemku a pověřilo starostu podpisem této 

smlouvy. 
 

ZM jednalo: 

• o žádosti SDH České Heřmanice o uhrazení víceprací vzniklých při 

rekonstrukci elektroinstalace v hasičské zbrojnici ve výši 84.880 Kč vč. 

DPH. ZM byl předložen návrh od SDH na přesun částky v rozpočtu ve výši 

20.000 Kč alokovaných na zakoupení ponku a svěráku. ZM souhlasí 

s úhradou zbývající částky ve výši 64.880 Kč.  

• o nutných pracích souvisejících s výstavbou bytového domu v Českých 

Heřmanicích, jako je přeložka plynu a geologický průzkum. Starosta dále 

navrhl připravit ještě jednu studii a poté nechat občany rozhodnout, kterou 

studii realizovat. ZM s návrhem souhlasilo. 

• o pravidlech a podmínkách pronájmu KD a o návrhu ceníku služeb v KD 

pro rok 2024. 

ZM se shodlo na pokračování pronájmu KD i pro soukromé účely cizím 

osobám. ZM souhlasilo s předloženým návrhem smlouvy o krátkodobém 

pronájmu i s navrženými cenami za pronájem. 

• žádosti nájemce obecního bytu č. 2 v budově č.p. 75 o dokoupení sítí do 

oken v počtu 2–3 ks. ZM souhlasí s nákupem 2 sítí a s přesunutím jedné sítě 

z místnosti, kde jsou aktuálně sítě na dvou oknech. 

• o žádosti rodičů žáků místní školy v zastoupení předsedou školské rady o 

příspěvek na Školu v přírodě ve výši 1.000 Kč/dítě, celkem se jedná o 

25.000 Kč. Cena školy v přírodě pro letošní rok činí 3.920 Kč bez dopravy, 

bez programu (program bude hrazen ze šablon) a cesty. ZM se většinově 

shodlo žádosti nevyhovět. 

• o předložené projektové dokumentaci na akci „Oprava MK 6c k Obecnímu 

domu, České Heřmanice“. ZM nemělo připomínek. ZM se shodlo vyhlásit 

výběrové řízení ihned po podání žádosti o stavební povolení.  

• o realizaci rekonstrukce MK 21c-2 a 3c. ZM se shodlo vypsat výběrové 

řízení, co nejdříve. Do smlouvy o dílo bude uvedeno, že realizace obou 

komunikací bude pouze v případě získání dotace. V opačném případě bude 

realizace pouze jedné z nich. 
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• o potřebě terénních úprav na severní straně u Obecního domu kvůli údržbě a 

výstavbě plotu mezi pozemky p.č. 1378 a st.p.č. 14/1. ZM se shodlo na 

úpravě plochy pro následné zatravnění. ZM pověřilo starostu poptat D. 

Šruta. A zároveň ho poptat na odvoz navršené zeminy na pozemku 22/1, 

která tam zůstala po výstavbě betonového plotu. 

• o podmínkách pro poptávku na zhotovení základů pod garáž. Starosta navrhl 

částku za práci pro zhotovitele 20.000 Kč. Materiál, výkopové práce a 

techniku zajistí městys. ZM souhlasilo a shodlo se na vyhlášení nabídky 

práce. ZM pověřuje starostu podpisem dohody o provedení práce se 

zájemcem v maximální výši 25.000 Kč hrubého.   
 

ZM vzalo na vědomí: 

 Informace starosty o:  

- získaných úrocích na termínovaném vkladu a spořícím účtu za období 

08/2023 – 2/2024. Celkem se jedná o částku 165.668 Kč. 

- výsledcích kontroly komínu na Borové č.p. 7 – aby mohl být používán, je 

třeba vystavět nově vrchní část v délce cca 4 m.  

- zachování výše koeficientu pro výpočet daně z nemovitosti určené státem.  

- žádosti E. Jílkové o příspěvek na dopravu na zájezd přednostně pro občany 

obce Netřeby a při nenaplnění i ostatních místních částí městyse. ZM se 

shodlo žádosti nevyhovět. 

- instalaci herních prvků v Netřeby.  

- průběhu akce „Obnova místní komunikace 23c“ v Chotěšinkách. 

- nástřešáku na vstupním portálu u OD, který byl nahrazen sloupem. 

Nestabilní portál je nyní možné zbourat. 

- oslovení firmy PSK s.r.o., Choceň pro podání nabídky na čistění 

Sloupnického potoka.  

- personální změně v ZŠ a dále o možném vyhlášení konkurzu na ředitele ZŠ 

a MŠ v roce 2026. Při této příležitosti navrhl ZM zvážení sloučení ZŠ a MŠ 

pod jednu organizaci. Dále sdělil že školkovné a poplatek za družinu na 

další školní rok již stanovuje zřizovatel. Ředitelky ZŠ a MŠ přislíbily 

vypracovat návrh. 

- nutném odborném skácení 5 stromů na Borové, které hrozí pádem. Poptán J. 

Sobel. 

- termínu veřejného jednání ZM v prostorách KD. ZM se shodlo toto jednání 

uspořádat v září. 
 

Diskuze:  

J. Němec – Dotázal se na chybějící časy začátku akcí na webu městyse – pokud 

je čas znám je uveden. Dále se dotázal na posudek na zdravotní stav lip u pošty. 

Starosta prověří. 

J. Macek – požádal o vyvážení kontejneru na železo v MČ Chotěšiny 
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s vyjádřením, že již není v silách SDH pravidelně kontejner vyvážet. 

T. Jeřábek – se dotázal na průběh reklamace oprýskaného štítu na sýpce – 

oprava by měla být uskutečněna při realizaci další etapy opravy. 
 

Dne 30. 5. 2024: 
 

ZM schválilo: 

• nabídku od spol. Chameleos s.r.o., Doly 41, 538 54 Luže na ošetření 7 lip u 

pošty a 13 lip na náměstí za 71.934,50 Kč. 

• nabídku spol. KORUNYSTROMU, J. Sobel, Zálší na postupné kácení 4 

suchých jasanů za pomoci lanové techniky se spouštěním na naučné stezce 

na Borové v ceně 27.850 Kč. 

• J. Drábka, Litomyšl na dotační management v rámci akce Rekonstrukce MK 

21c-2 a 3c – České Heřmanice za cenu celkem 40.000 Kč. 

• kupní smlouvu mezi městysem a L. Šaldou na prodej p.p.č. 290/36 o rozloze 

27 m2, která byla oddělena GP č. 101-5/2024 z p.p.č. 290/1 v k.ú. Chotěšiny 

za cenu 1.350 Kč. 

• Smlouvu o poskytnutí dotace z Podprogramu 3 – Podpora památkové péče v 

Pardubickém kraji na rok 2024 č. OKSCR/24/23075 mezi městysem a 

Pardubickým krajem, Komenského náměstí 125, Pardubice jejímž 

předmětem je účelové poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtových 

prostředků Pardubického kraje na realizaci akce „Sanace průčelí kulturní 

památky, sýpka České Heřmanice - etapa 2“ ve výši 150.000 Kč. 

• nabídku na pořízení a instalaci minigolfového hřiště včetně příslušenství v 

Chotěšinách od spol. CZECH MINIGOLF s.r.o., Hnanice 6, Hrubá Skála v 

ceně 93.908,10 Kč vč. DPH.  

• nabídku spol. BALUN geo s.r.o., Gromešova 792/3, Brno na práce IG, HG, 

pedologického a radonového průzkumu na p.p.č.  20/1 v k.ú. České 

Heřmanice z důvodu plánované výstavby Bytového domu v Českých 

Heřmanicích v ceně 99.259 Kč vč. DPH. 

• nabídku D. Šruta, České Heřmanice na terénní úpravy za Obecním domem 

v ceně do 20.000 Kč. P. Hudeček se dotázal, jak budou řešeny terénní 

úpravy, že bude třeba udělat zídku pod plot. Upozornil ZM, že musel svůj 

pozemek uvést do původního stavu po stavbě – Rekonstrukce OD a dotázal 

se, kdo zídku postaví, za kým půjdou náklady. ZM souhlasilo s vystavěním 

zídky a pověřilo starostu zajistit nabídku na stavbu zídky a výkopové práce.  

• Žádost ředitelky ZŠ o povolení výjimky z nejnižšího počtu žáků pro školní 

rok 2024/2025 v Základní škole České Heřmanice, České Heřmanice 50 

s tím, že se zřizovatel zavazuje uhradit zvýšené výdaje na vzdělávací 

činnost školy, a to nad výši stanovenou krajským normativem. Minimální 

počet žáků v základní škole bude ve školním roce 2024/2025 35 žáků. 
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• Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene a dohodu o 

umístění stavby č. IV-12-2027749/SOBS VB/1 UO ČH – parc. 1/3 – SVOD, 

KNN mezi městysem a ČEZ Distribuce a.s., Teplická 874/8, Děčín, jejímž 

předmětem je zřízení věcného břemene na p.p.č. 1221/2 a 5/2 v k.ú. České 

Heřmanice z důvodu připojení budovy Sýpky na p.p.č. 1/3 k distribuční 

soustavě.  

• nákup dřevěné polytechnické stavebnice v ceně 13.915 Kč a bubínku štěstí 

pro muzikoterapii v hodnotě 5.377 Kč do MŠ České Heřmanice. Částka 

bude hrazena ze Šablon pro MŠ a ZŠ. ZM souhlasilo s nabytím tohoto 

majetku do vlastnictví zřizovatele. 
 

ZM souhlasilo: 

• se žádosti TJ Sokol České Heřmanice o zapůjčení prostor kuchyně a jídelny 

v budově MŠ v termínu 5. – 9. 8. 2024 pro výdej stravy a samotné 

stravování účastníků fotbalového kempu. 

• se žádosti majitelů nemovitostí 31, 149 a 150 o umístění dopravní značky 

zákaz stání na MK 11c z důvodů častého parkování na této komunikaci, 

které neumožňuje bezpečný průjezd po této komunikaci. 
 

ZM jednalo: 

• o žádosti E. Jirsákové a K. Machové o odkupu části p.p.č. 1292/2 v k.ú. 

České Heřmanice o výměře cca 53 m2. T. Jeřábek upozornil na existenci in. 

síti v této části pozemku. ZM s prodejem souhlasilo a pověřilo starostu 

jednat ohledně tohoto prodeje se spol. Vodovody a kanalizace Vysoké Mýto. 

• o možnosti zahájení Změny č. 6 Územního plánu městyse České 

Heřmanice. Starosta informoval ZM, že po ukončení změny č. 4 Územního 

plánu městys obdržel několik žádostí od občanu na návrhy změny 

Územního plánu. ZM navrhlo zveřejnit informaci o plánované změně a 

možnosti zařazení požadavků od občanů s finanční spoluúčastí. 

• o nabídce D. Šruta, České Heřmanice na provedení opravy a zpevnění cesty 

k č.p. 15 v Chotěšinách v ceně do 70.000 Kč. ZM pověřilo starostu jednat se 

ZOD Zálší o možné spoluúčasti.  

• o návrhu starosty na nový systém odpadového hospodářství pro rok 2025. 

Důvodem je potřeba snížit váhový limit komunálního odpadu na občana, 

který byl v roce 2023 překročen o téměř 120%. Poplatek za svoz 

komunálního odpadu by se odvíjel od zvolené velikosti sběrné nádoby a 

četnosti vývozu v 14-ti denních intervalech min. jednou za 2 měsíce. Dále 

by se zrušila sběrná místa na papír a plast, které by se svážely dům od 

domu. Velkoobjemový odpad by byl odebírán ve sběrném místě v Netřeby 

jednou za 2 měsíce.  
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• o žádosti P. Karáska o pronájem p.p.č. 1019/1 v k.ú. České Heřmanice 

z důvodu parkování obytných přívěsů a dále o možnosti zaparkovat 1 přívěs 

– veterán do dvora č.p. 26 v Netřeby. Žádosti nebylo vyhověno. 

• o žádosti Asociace rodičů a přátel zdravotně postižených dětí v ČR, z.s., 

klub „Radost“, Prostějov o finanční dar z rozpočtu městyse. ZM se shodlo 

žádosti nevyhovět, městys upřednostňuje podporovat organizace v regionu. 

• o nabídce spol. Pavla Valíčka – Valíček BAU, Choceň na rekonstrukci 

dlažby na schodišti u tělocvičny za cenu 89.293 Kč – není plátce DPH. ZM 

se shodlo nabídku nevyužít. T. Jeřábek navrhl nalepit betonovou dlažbu.  
 

ZM vzalo na vědomí: 

• informaci starosty, že proběhlo převolení Výběrového orgánu MAS 

Litomyšlsko o.p.s., do kterého byla opětovně delegována za městys České 

Heřmanice MUDr. M. Novotná. ZM bere na vědomí. 

• Rozhodnutí o poskytnutí finančních prostředků ze Státního fondu životního 

prostředí České republiky v rámci Programu financovaného z prostředků 

Modernizačního fondu na akci FVE Městys České Heřmanice – České 

Heřmanice č.p. 99 ve výši 1.426.619,13 Kč.  

• Informace starosty o: 

- nové učitelce do ZŠ. Proběhne schůzka s rodiči v co nejbližším termínu.  

- doporučení spol. Mopos Communications, a.s., Pardubice na rozšíření 

bezdrátové ústředny místního rozhlasu o novou 100 V drátovou ústřednu v 

ceně 15.893 Kč včetně DPH. Mělo by tím dojít ke zkvalitnění zvuku. V 

současném stavu není dobře rozumět mluvenému slovu. ZM se shodlo nejprve 

prověřit aktuální stav. 

- proběhlé schůzce s SPÚ ohledně oprav cest a propustků v majetku státu. 

Projekt na opravu propustku pod MK 4c-3 a 4c-1. u č.p. 85, dále na MK na 

Podšvábí ležící na p.p.č. 4493 a dále MK z Podšvábí do Tisové na p.p.č. 4496 

v k.ú. České Heřmanice by měl být vyhotoven do ledna 2025. Poté bude 

záležet na financích SPÚ. Na protipovodňové opatření v Chotěšinách byla 

podána žádost o stavební povolení. Na poldr v Českých Heřmanicích byla 

vypsána soutěž na projekt, kde vítězná firma od zakázky odstoupila a nyní se 

jedná s druhou v pořadí.  

- výsledcích jednání Valné hromady Vodovy a kanalizace Vysoké Mýto. 

- výsledcích jednání se spol. PSK Choceň ohledně čištění Sloupnického potoku 

v městysu, kdy bylo sděleno, že cenovou nabídku nebudou podávat. Starosta 

dále informoval, že poptal ještě spol. RYDO, která nabídku zatím nepodala. 

- žádosti o státní stavební dozor u dvou obecních bytů v č.p. 75. Jedná se o oba 

byty, které vznikli z bývalých prostor úřadu.  

- uzavření MŠ od 15.7 do 16.8.2025  

- podpisu kupních smluv na prodej pozemků v ČH a Chotěšinách. 

 

            -ms a pl- 
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polární záře v ČH, u hřbitova směrem k Tisové, vyfotografovala M. Novotná ml. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


